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هذا البحث مفهوم الاقتصاد الأخضر المستدام كاستراتيجية رئيسة لتحسين الوضع الاقتصادي 

والاعتماد المفرط على النفط  ،والبيئي في العراق، الذي يعاني من تحديات كبرى مثل التدهور البيئي

يهدف البحث إلى تحليل السياسات والإجراءات المطلوبة لتحويل الاقتصاد ، وكمصدر رئيس للدخل

، اع الخاص، والمجتمع المدنيالقطونموذج أخضر مستدام، مع التركيز على أهمية التعاون بين الحكومة، االعراقي نحو 

توفير فرص عمل جديدة، وتعزيز التنوع ويعرض البحث الفوائد المحتملة لهذا التحول، مثل تحسين نوعية الحياة،  كما

 يقدم تحليلًا نقديًا للتقارير والدراسات السابقة لتحديد نقاط القوة والتحديات في تحقيق هذه الرؤية.، والاقتصادي

 الاقتصاد الأخضر، التنمية المستدامة، العراق، السياسات البيئية، الطاقة المتجددة. :ةالمفتاحيالكلمات 
  

Sustainable Green Economy: A Case Study of Iraq 

 (2023-2024) 

Dr. Jasim Abdulazeez Al-Falahi 

Technical Undersecretary/Ministry of Environment 

research addresses the sustainable green economy as a main strategy to enhance 

Iraq's economic and environmental conditions. Iraq faces major challenges, 

including excessive dependence on oil and environmental degradation. The study 

analyzes policies required to transition Iraq’s economy toward a sustainable green economy, 

focusing on the importance of collaboration among the Government, private sector, and civil 

society. It highlights possible benefits for this transition, such as improving life quality, 

providing new job opportunities, and enhancing economic diversity. The research presents a 

critical analysis for the previous reports and studies to determine strengths and challenges in 

accomplishing this vision. 

Keywords: Green economy, Sustainable development, Iraq, Environmental policies, Renewable energy. 
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